Benjamin Britten

Rejoice in the Lamb

	Chor

Rejoice in God, O ye Tongues; give the glory to the Lord, and the Lamb. 

Nations, and languages, and every Creature, in which is the breath of Life. 

Let man and beast appear before him, and magnify his name together.

Let Nimrod, the mighty hunter, bind a Leopard to the altar, and consecrate his spear to the Lord.

Let Ishmael dedicate a Tyger, and give praise for the liberty in which the Lord has let him at large.

Let Balaam appear with an Ass, and bless the Lord his people and his creatures for a reward eternal.

Let Daniel come forth with a Lion, and praise God with all his might through faith in Christ Jesus.

Let Ithamar minister with a Chamois, and bless the name of Him, that cloatheth the naked.

Let Jakim with the Satyr bless God in the dance.

Let David bless with the Bear - The beginning of victory to the Lord - to the Lord the perfection of excellence.

Hallelujah from the heart of God, and from the land of the artist inimitable, and from the echo of the heavenly harp in sweetness magnifical and mighty.

Sopran-Solo

For I will consider my Cat Jeoffry.

For he is the servant of the Living God, duly and daily serving him.

For at the first glance of the glory of God in the East he worships in his way.

For this is done by wreathing his body seven times round with elegant quickness.

For he knows that God is his Saviour.

For God has blessed him in the variety of his movements.

For there is nothing sweeter than his peace when at rest.

For I am possessed of a cat, surpassing in beauty, from whom I take occasion to bless Almighty God.

Alt

For the Mouse is a creature of great personal valour.

For - this is a true case - Cat takes female mouse - male mouse will not depart, but Stands threat'ning and daring.

...If you will let her go, I will engage you, as prodigious a creature as you are.

For the Mouse is a creature of great personal valour.

For the Mouse is of an hospitable disposition.

Tenor-Solo

For the flowers are great blessings.

For the flowers have their angels even the words of God's Creation.

For the flowers glorifies God and the root parries the adversary.

For there is a language of flowers.

For flowers are peculiariy the poetry of Christ.

Chor

For I am under the same accusation with my Saviour.

For they said, he is besides himself.

For the officers of the peace are at variance with me, and the watchman smites me with is staff..

For Silly fellow! Silly fellow is against me and belongeth neither to me nor to my family.

For I am in twelve Hardships, but that was born of a virgin shall deliver me out of all.

Rezitativ (Bass-Solo) und Chor

For H is a spirit and therefore he is God.

For K is king and therefore he is God.

For L is love and therefore he is God.

For M is musick and therefore he is God.

For the Instruments are by their rhimes.

For the Shawm rhimes are lawn fawn moon boon and the like.

For the harp rhimes are sing ring string and the like.

For the cymbal rhimes are bell well toll soul and the like.

For the flute rhimes are tooth youth suit mute and the like.

For the Bassoon rhimes are pass dass and the like.

For the dulcimer rhimes are grace place beat heat and the like.

For the Clarinet rhimes are clean seen and the like.

For die trumpet rhimes are sound bound soar more and the like.

For the Trumpet of God is a blessed intelligence and so are all the instruments in Heaven.

For God the father Almighty plays upon the Harp of stupendous magnitude and melody.

For at that time malignity ceases and the devils themselves are at peace.

For this time is perceptible to man by a remarkable stillness and serenity of soul.

Hallelujah ...


	Freut euch in Gott, o ihr Zungen; gebt dem Herrn die Ehre und dem Lamm.

Völker und Sprachen und alle Kreatur, in der der Atem des Lebens ist.

Lasst Mensch und Tier vor ihn kommen und miteinander seinen Namen erhöhen.

Lasst Nimrod, den mächtigen Jäger, einen Leoparden an den Altar binden und seinen Speer dem Herrn weihen.

Lasst Ismael einen Tiger weihen und den Herrn preisen für die Freiheit, in der er ihn gelassen hat.

Lasst Balaam mit einem Esel erscheinen und den Herrn, sein Volk und seine Geschöpfe segnen für einen ewigen Lohn.

Lasst Daniel mit einem Löwen hervortreten und Gott mit aller Kraft lobpreisen durch den Glauben an Jesus Christus.

Lasst Ithamar eine Gemse darreichen und den Namen dessen segnen, der die Nackten kleidet.

Lasst Jakim mit einem Satyr den Herrn im Tanz preisen.

Lasst David mit dem Bären den Beginn des Sieges des Herrn preisen - dem Herrn die Vollendung.

Halleluja vom Herzen Gottes und von der Hand des unnachahmlichen Künstlers, und vom Echo der himmlischen Harfe in Süße, herrlich und gewaltig.

Darum will ich meinen Kater Jeoffry bedenken. Denn er ist ein Diener des lebendigen Gottes, der ihm täglich dient, wie es sich gebührt.

Denn beim ersten Anblick der Herrlichkeit Gottes im Osten betet er ihn auf seine Weise an.

Er tut dieses, indem er seinen Körper siebenmal umherwindet mit eleganter Schnelligkeit.

Denn er weiß, Gott ist sein Erretter.

Gott hat ihn gesegnet mit der Vielfalt seiner Bewegungen.

Es gibt nichts Süßeres als seinen Frieden, wenn er ruht.

Denn ich besitze einen Kater von unübertrefflicher Schönheit, die mir Anlass gibt, den allmächtigen Gott zu preisen.

(Denn) die Maus ist ein Geschöpf von großer persönlicher Tapferkeit.

Denn - dies ist ein wahrer Fall - die Katze fängt die weibliche Maus - die männliche Maus wird nicht davonlaufen, sondern bleibt drohend und wagemutig stehen.

...Wenn du sie gehen lässt, werde ich mit dir den Kampf aufnehmen, welch gewaltiges Geschöpf du auch bist.

Denn die Maus ist ein Geschöpf von großer persönlicher Tapferkeit.

Denn die Maus ist von freundlicher Wesensart.

(Denn) die Blumen sind ein großer Segen.

Denn die Blumen haben ihre Engel, sogar die Worte der Schöpfung Gottes.

Denn die Blume verherrlicht Gott, und die Wurzel wehrt den Teufel ab.

Denn es gibt eine Sprache der Blumen.

Denn Blumen sind in ihrer eigenen Weise die Poesie Christi.

Ich stehe unter derselben Anklage wie mein Erlöser.

Denn sie sagten, er sei von Sinnen.

Die Verwalter des Friedens sind mit mir uneins, und der Wächter schlägt mich mit seinen Leuten.

Dummer Kerl!... ist gegen mich und gehört weder zu mir noch zu meiner Familie.

Denn ich bin in zwölf Nöten, aber er, von einer Jungfrau geboren, wird mich aus allem erretten.

Denn H ist ein Geist und deshalb ist er Gott.

Denn K ist König und deshalb ist er Gott.

Denn L ist Liebe und deshalb ist sie Gott.

Denn M ist Musik und deshalb ist sie Gott.

Die Instrumente sind zeigen sich in ihren Reimen.

Die Reime der Schalmei ...

... Harfe...

... Zymbal...

... Flöte...

... Fagott...

... Hackbrett...

... Klarinette...

... Trompete...

Denn die Trompete Gottes ist eine gesegnete Weisheit, und ebenso sind alle Instrumente im Himmel.

Denn Gott, der allmächtige Vater, spielt auf der Harfe mit gewaltiger Herrlichkeit und Melodie.

Denn zu dieser Zeit hört das Böse auf und selbst die Teufel sind friedlich.

Die Zeit zeigt sich den Menschen in einer ungewöhnlichen Stille und Heiterkeit der Seele.

Halleluja...




